
9EPAhLiEll EHEE 

OESBEEI 

G RDESE3EEKS 

KAI L. I EU-U DU IRNAAL 

W
M

G
 

IN
T

E
R

V
I 

1978 - 



GROESBEEKS MILIEUJOURNAAL 
verschijnt: 
tweemaandelijks 
bij storting van f10,-

 

per jaar krijgt U het 
thuis. 

REDAKTIE  
Toine de Jong 
Harrie Mortiaux 
Jo de Valk 

VOORWOORD  VAN DE REDACTIE 
GLASKONTAINER IN GROESBEEK 
afdeling milieuhygiëne ... 
KRINGLOOPPAPIER IN OPMARS 
UW BIJDRAGE VOOR 

biz. 1 

...  C • • • • 0 J • 0 biz. 
blz. 3 

1979, 

REDAKTIE-ADRES  

Toine de Jong 
Stekkenberg 26 
Groesbeek 
tel. 08891-5780 

SEKRETARIAAT  

Werkgroep Milieubeheer 
Groesbeek 

Lievensweg 80, Groesbeek 
tel. 08891-3175 

VRAAGBAAK 
Voor informatie, milieu-

 

klachten e.d. 
Iedere dinsdag: 
van 19.00 tot 20.00uur 
van Ruysdaelweg 25 , 
Groesbeek. 

biz. 6 
blz. 7 
blz. 
blz. 10 

VRAAGBAAK  
WEET U,  
INGEZONDEN BRIEF 
ALARM' 81 ........ 
NIEUWS VAN DE WERKGROEP VERKEERSPRO- -

        

BLEMEN GROESBEEK door Henny Brinkhof 0 blz. 12 
DE ROOFVOGELS RONDOM GROESBEEK  1. 
door Gerard Xliskens en Johan Thissen 

 

blz. 13 
VOOR AL WIE OREN HEEFT  

 

biz. 18 
BEZOEK AAN DE STICHTING "GELDERSE 

   

MILIEUFEDERATIE door Jo de Valk en 

   

Johan Thissen •...•,0000.... 0 0 0 • 0 • 

 

blz. 11) 

    

MILIEU-RONDOM-MILIEU-RONDOM  00  • • 0 0 0 

 

blz. 23 
VERSLAG VAN DE VERGADERING ...  0 0 • • 0 

 

blz. 26 
FNQUETE MILIEU-JOURNAAL 0 0 • 0 0 

 

blz. 27 
EXTRA BIJLAGE: WMG INTERVIEWT CDA! 

• • • • o ******** c 0 • 0 • • • 

• 0•00 0••• ••  0 • • O• • • 0 • 

MEDEWERKERS  
Arno Arents 
Martin van de Bos 
Henny Brinkhof 
Eric en Jacobien 
van Naaren 
Hans de Jong 
Ellie Loeffen 
Ida Medendorp 
Gerard MUskens 
Sjef Reichgelt 
Johan Thissen 
omslag: Roel Twijnstra 

VERSCHIJNINGSDATUM NOVEMBER'197S 

KRINGLOOPPAPIER 

 



voorwoord  

Hup, we bestaan alweer een jaar. Jazeker, U heeft nummer 6 van het 
Groesbeeks Milieujournaal in handen en aangezien we ggn keer in 
de twee maanden verschijnen..... 
Ons blad heeft in het afgelopen jaar langzaam maar zeker een vaste 
vorm gekregen. Deze vorm vinden wij wel aardig, allicht. Maar 
wat vindt U ervan ? 
Laten we eens terug gaan naar het eerste nummer. Daar stond in het 
voorwoord)dat het doel van dit blad is:"het moet een communicatie 
middel zijn tussen de werkgroep milieubeheer en de bevolking". 
Wij wilden U op de hoogte houden van onze aktiviteiten, wij wilden 
U informatie geven over het wel en wee van het milieugebeuren 
rond Groesbeek, maar ook iets verder. Nu,dat hebben we een jaar 
lang geprobeerd. Maar we hebben in ons eerste nummer ook iets aan 
U gevraagd en wel of U ons wou schrijven als U ons ergens op wou 

% attenderen, of als U informatie wenste, of als U op een artikel 
commentaar had.... Op drie brieven na hebben wij  --an  U lezer niets 
gehoord.... Toch is het onze bedoeling om een blad te maken)dat 
niet alleen ons bevalt, maar waar U lezer ook iets aan heeft. 
Dat betekent)dat wij Uw mening over ons blad moeten weten. We 
moeten gewoon weten wat ij wel en niet goed/leuk vindt, wat U mist 
of juist teveel aantreft. Ik schrijf met opzet moet, want als wij 
die informatie van U niet hebben dan kunnen wij alleen maar een 
blad maken dat een spreekbUis is voor ons. En we willen nu net) 
dat het blad op de eerste plaats een spreekbuis is voor U'lezers 
en op de tweede plaats voor ons, de milieugroep. 
Daarom hebben wij besloten om bij dit nummer een kleine schrifte-

 

lijke enquête te houden. Met deze enquête willen wij te weten komen, 
wat U van het milieujournaal vindt, om zo een blad voor U te 

kunnen samenstellen. We hopen)dat U deze enquête ook daadwerkelijk 
invult en terugstuurt. 
Zo kunnen we in het komende jaar zorgen voor een blad)dat niet 
alleen door ons, maar door de lezers in samenwerking met ons samen-

 

gesteld wordt. 
Wij kunnen trouwens best mensen gebruiken', die aktief meehelpen 
om stukken te schrijven, stukken uit te typen, illustraties te maken 
het blad in elkaar te zetten. KortoMU kunt altijd aktief meedoen, 
jazelfs als redaktielid. Wij hopen op veel reakties. 

941 DE REDACTIE. 
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LATE N WE ONS 

NIET ZO DRUK 
MAKEN  

Glaskontainer in Groesbeek 

Eind oktober kregen wij van B&W Groesbeek een antwoord op onze vraag of 

het mogelijk was een glaskontainer in Groesbeek te plaatsen. De Gemeen-

te wil één glaskontainer plaatsen voor een proefperiode van een half 

jaar. Deze zou dan komen te staan op het parkeerterrein aan de Spoor-

laan. Dit alles moet echter nog door de Gemeenteraad worden goedge-

keurd (wanneer = ?). 

Hoewel we natuurlijk blij waren met dit bericht, hadden we toch en-

kele bedenkingen. We vinden één kontainer te weinig. 

Een drietal kontainers verspreid over Breedeweg (1) en 
= 3 

Groesbeek dorp (2) zou beter zijn. Deze kontainers zou-

 

den beter bij een winkel kunnen staan dan op zo'n par- O & =3 
keerterrein.(Als je gaat winkelen neem je meteen alle 

bre.w9 ket erkttn 
flessen mee met en zonder statiegeld). 

Dit alles hebben we wat uitgebreider in een nieuwe brief (24/11) 

aan B&W toegelicht. 

IT  hoort er nog van. 

afdeling milieuhygiëne. 

Via een persoonlijk contact uit Nijmegen kreeg de redaktie 2 adressen in 

Nijmegen, waar glaskontainers staan n.l. bij Albert Hein aan de Daalse-

weg en bij de Centrale Vervoersdienst. Onze dank hiervoor! 

IT  kunt uw glas in Nijmegen ook nog kwijt bij de winkelcentra van Hatert, 

Neerbosch en Dukenburg. 

Wij hopen, dat u lezers niet lang meer naar Nijmegen hoeft te gaan 

om uw glas kwijt te raken! 
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KgiN6L00PPAPiEtZ 

10CH &DEC,  LEZEN ! 

KRINGLOOPPAPIER IN OPMARS. 

Kringlooppapier. Een woord, dat we steeds vaker tegenkomen: in artikelen, 

op briefpapier, in boeken. Kringlooppapier wordt gemaakt van 70 - 100 % 

oud papier. Het is l»ilieuvriendelijk en voor vele doeleinden geschikt. 

De Vereniging Miliedefensie voert dit najaar een actie om zoveel mogelijk 

mensen te informeren over kringlooppapier en tevens een zuiniger gebruik 

van alle papier te bewerkstelligen. Alle gemeenten, overheidsinstellingen, 

vele landelijke organisaties,. universiteiten, e.a. hebben een brief ont-

vangen over kringlooppapier, waarin hun gevraagd wordt om kringlooppapier 

te gaan gebruiken. In de maanden oktober en november richt de Werkgroep 

Milieubeheer Groesbeek ook haar activiteiten op kringlooppapier. Egn van 

de eerste stappen, die de Werkgroep Milieubeheer Groesbeek heeft onder-

nomen, was het schrijven van een brief aan de 

Groesbeekse gemeenteraad. Hierin wordt ge-

vraagd om bij het gemeentebestuur aan te drin-

gen op het gebruik van kringlooppapier. 

PRODUCTIE VAN KRINGLOOPPAPIER  

Kringlooppapier wordt gemaakt van licht be-

drukt oud papier. Dit papier is grotendeels 

afkomstig van drukkerijen (afsnijsels), uitge-

verijen en grote kantoren (ponskaarten en 

computervellen). In Nederland wordt onge-

veer 40 % van al het papier weer gebruikt, 

voornamelijk voor kartonfabricage. Kring-

looppapier is  creme  of grijs van kleur. Ge-

woon papier wordt gemaakt van hout. Via 

chemische, halfchemische of mechanische weg 

bereidt men uit hout celstof, waaruit dan 

weer papier wordt vervaardigd. Zo wordt bij-

voorbeeld in Scandinavië hout gekapt, waarvan 

in West Duitsland (langs de Rijn) pulp wordt 

gemaakt en in Nederland papier geproduceerd. 
Het op deze wijze gemaakte papier is niet be-
paald milieuvriendelijk te noemen. Er zijn grote 

hoeveelheden water en energie nodig, water en 

lucht worden vervuild en er wordt beslag ge-

legd op de houtvoorraden. Uit een onderzoek 

van de Vereniging Milieudefensie is nu geble-

ken, dat bij de productie van kringlooppapier 
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de luchtverontreiniging met 70 % wordt beperkt en het energiegebruik aan-

zienlijk minder is..Het water, dat bij de productie van kringlooppapier 

wordt gebruikt, kan weer opnieuw dienst doen (kringloop). De waterver-

ontreiniging wordt hierdoor beperkt en het watergebruik neemt met 90 % 

af. Voor kringlooppapier is geen hout  nodig. Men gebruikt grondstoffen, 

waar wij eigenlijk teveel van hebben (de afvalberg van oud papier). 

KRINGLOOPPAPIER TOEPASBAAR EN NIET DUUR  

Kringlooppapier is voor vrijwel dezelfde doeleinden geschikt als gewoon 

papier. Men kan erop drukken, stencillen, schrijven en fotokopiëren (echter 

niet op alle soorten is te fotokopigren). Ook voor off-setdruk is kring-

looppapier uitstekend bruikbaar. 

Kringlooppapier wordt in Nederland gemaakt door de Van  Gelder  Papierfa-

brieken in Wormer. Andere soorten kringlooppapier worden geimporteerd 

en verspreid door een tiental groothandelaren in Nederland. Op het mo-

ment is kringlooppapier in de meeste gevallen ongeveer even duur als ge-

woon papier. Kringlooppapier is niet alleen in verschillende maten en ge-
wichten verkrijgbaar, maar er zijn ook enveloppen, schriften, blocnotes, 

enz. (op de Vraagbaak in te zien). 

OOK ZUINIG MET PAPIER  

Hoewel kringlooppapier zeker milieuvoordelen biedt ten opzichte van ge-

woon papier, dienen geen van beide soorten verspild te worden: het gaat 

allebei om grondstoffen, die goed zijn te gebruiken. Gebruik papier dan 

ook zoveel mogelijk tweezijdig! 

WAT KUNNEN LEZERS ZELF DOEN?  

Over kringlooppapier hoeft geen misverstand te bestaan. Het zou mooi zijn 

als steeds meer mensen, organisaties, enzo kringlooppapier gaan gebrui-

ken. Dit in navolging van de vele milieugroepen, het Ministerie van 

Volksgezondheid en Milieuhygiëne, een aantal gemeenten en universitei-

ten in Nederland en vele anderen. Een lijst van verkooppunten is op het 

actiesecretariaat van de Vereniging Milieudefensie voorhanden. Vraag 

echter de plaatselijke kantoorboekhandelaar, de drukker, kringlooppapier 

op te nemen in hun assortiment. Het moet niet zo zijn, dat kringlooppa-

pier alleen te verkrijgen is in de zogenaamde alternatieve winkels (hoe 
goed het ook is, dat ze bestaan). Veel mensen moeten nog steeds over 

een drempel heen om zo'n winkel binnen te stappen. Wat kunt U verder 

doen: naast het zelf gebruiken van kringlooppapier, uw gemeenteraad, 

uw werkorganisatie, uw buren, vrienden en kennissen de milieuvoordelen 



van kringlooppapier vertelle.a en activeren kringlooppapier aan te schaf-

fen. De Werkgroep Milieubeheer Groesbeek kunt U berichten over de resul-

taten (zowel de negatieve als de positieve), die U heeft geboekt. 

Meer informgtie over kringlooppapier (waaronder een raamaffiche en fol-

der en de kringlooppapieractie van de Vereniging Milieudefensie (voor 

groepen, die actief met kringlooppapier aan de slag willen, is een actie-

map beschikbaar)} is verkrijgbaar bij de 'Vraagbaak op dinsdagavond, van 

Ruysdaelweg 25. 

flkele adressep, waar u krirP:10.2wapir kunt koren en bestellen,: 

- Hans Dresmé, Middachtenstraat 171, Nijmegen. Tel: 080 - 563226 

- Wereldwinkel Veip, Sophiastraat 84, Vetpo Tel: 085 - 618149 

E'en  commercieële groothandel : Staldia Papier, Fabrieksweg 25, Nijmegen 

Tel: 080 - 778300 

Een alternatieve groothandel : De Kringloop, Nassaulaan 34, 
Baarle - Nassau. Tel: 042 - 57 - 9877 

Verkrijgbaar zijn daar o.a. 

- in pakken van 500 vel : A4, folio, A3; A2 

- enveloppen : formaten 11 x 22 cm (zowel met als zonder venster), 

- 11,A x 16,2 'm, 15,6 x 22,8 cm 

- schriften : gelinieerd en geruit 

- bloknoten 

De prijzen van deze artikelen (niet van de groothandels) zijn verkrijg-

baar bij de Vraagbaak (7 - 8 uur), van Ruysdaelweg 25 ,elke dinsdaga-

 

vond. 

esteben, 1/4("Magh- 1/40 43e0 Senr2;>2 1/4(lele.1.' 1/4C V3.>0 ti 2:ne» giateSe exggrev c49106-» egoangh,  t"IlliCra 1/461051ha 

DE REDAKTIE WENST U EEN PRETTIGE KERST EN 

EEN VOORSPOEDIG 1979. LAAT 1979 NIET BE,-

GINNEN LIET VOORNEMENS OM MILIEUBEWUSTER TE 

GAAN LEVEN, MAAR MET DIT OOK DAADWERKELIJK 

e TE DOEN! 
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U KUNT BIJ ONS TERECHT : 

▪ MET MILIEUKLACHTEN 

VOOR INFORMATIE OVER DE WERKGROEP 
---Hoe word. ik aktief lid? 
---Wanneer begint de volwaseenkursus en wat houdt deze in? 
enzovoorts  vraagb aak 

harte weikam 
van 

uw Bh3DRAGE VOOR le29 

1978 loopt alweer af, 1979 staat voor de deur. De Werkgroep Milieubeheer 

Groesbeek bestaat haast 6 jaar. 6 jaar van moeite en inspanning om het 

milieu om ons heen .te beschermen. 
1 jaar is het alweer, dat het Groesbeeks Milieujournaal bestaat! Het aantal 
abonnementen stijgt langzaan en bedraagt momenteel al 132. 
Wij vragen U, om het nieuwe kontributiegeld voor het jaar 1979 (min. ƒ10,-) 
over te maken. Om het U wat gemakkelijker te maken, hebben we een stortings-
kaart bijgevoegd. 

Verder nog: 
+ Van de bankgiro kan men gebruik maken bij elke bank. 
+ U kunt kontant het geld storten bij de RABO-bank. Hebt  IT  geen bankrekening 

maar een postrekening, dan kunt U via de girokaart het geld etorten 
Oilder vermelding van: giro no 899495 RABO-bank Groesbeek, ten gunste van 
Werkgroep Milieubeheer Groosbeek no 1174 19257. 

Ook mensen die nog geen lid Gijn, kunnen hiervan gebruik maken. 

U steunt hiermede de WMG en ontvangt tevens eens in de 2 maanden het 
Groesbeeks Milieujeurnaal. 

Bij voorbaat onze dank. 

0 cs 

RAACBAAK W ERKGFt0EP 
MILIEUBEHEER 
O ROES BEEK 

IEDERE DINSDAGAVOND 

VAN 7 TOT 8 UUR 

van Ruysdaelstraat 25 

▪ VOOR HET AANVRAGEN VAN EVENTUEEL DOOR ONS TE ORGANISEREN EXKURSIE2, 
VOORDRACHTEN E.D. 

▪ LITERATUURINZAGE 

VOOR HET MELDEN VAN BUITENGEWONE OBSERVATIES EN VONDSTEN 
Bijyoorbeeld vogels, planten e.d. 

040, MOOR HET VERKRIJGEN VAN ALLERLEI INFORMATIE OP MILIEUGEBIED 
Groesbeek 
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weet ,   

hoe de planten- en dierenwereld in sloten, plassen en rivieren zich op 

de wintertijd "voorbereidt"? Enkele voorbeelden van waterplanten: de drij-

vende bladeren van de waterlelie en gele plomp verkleuren en vergaan; de 

planten verschijnen in het voorjaar weer, doordat ze uitlopen uit knoppen, 

die aan de dikke wortelstok onder water zitten. Andere planten als kikker-

beet en waterpest maken winterknoppen, die door hun gewicht zinken; zij 

lopen in het voorjaar weer uit. 

Ook de activiteit van de waterdieren neemt af. Kikkers komen van het 

land naar het water toe en overwinteren, althans voor een belangrijk deel, 

in de modder. Driedoornige stekelbaarsjes zoeken de bodem van diepere 

kanalen op. Watervlooien maken wintereieren met een dikke wand, die als 

'de dieren zelf sterven, koude en zelfs droogte kunnen doorstaan. 

- dat de meeste tamme kastanjes, die omstreeks eind november in de winkels 

verschijnen,' uit zuidelijker zonniger landen, als Italië en Frankrijk, zijn 

geimporteerd? In onze streken worden de vruchten van de tamme kastanjes 

pas goed .rijp na een lange zomer en een.lange herfst. Zoals u wel gemerkt 

zult hebben, stellen de kastanjes dit jaar niet veel voor. Dit komt voor-

namelijk door de vrij slechte zomer dit jaar. 

- dat allerlei di ren hun wintervoorraad weer aan het aanleggen zijn? 

Vlaamse gaaien bezoeken veelvuldig eiken en plukken of zoeken daar naar 

eikels. Vaak met een krop vol vliegen ze , soms ver van de verzamelplaats, 

weg en stoppen de eikels één voor 

é6/1, in de grond, alwaar ze dan als 

wintervoedsel dienen. Boomklevers, 

eekhoorns en bosmuizen vinden on-

der beuken beukenootjes genoeg 

voor het aanleggen van een winter-

voorraad. 

Notekrakers slaan veel hazel-

noten op. In het wild levende me-

zen zijn meestal gespecialiseerd 

in het verzamelen en bewaren van 

beukenootjes en dennezaden , maar 

u ziet ze ook vaak op uw voederta-

fel. Veel voedsel hiervan kunnen ze direct opeten, maar toch wordt 

meeste hiervan bewaard: 
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ervoersdienst (CVD) iets nieuws heeft bedacht om het 

ame de jeugd, meer milieubewust te maken? Het gaat om 

een variant van het ganzenbordspel, waarin veel voor-

minder milieubewuste gedragingen ten tonelen worden ge-

kt met dit spel met name op leerlingen van de 3 hoogste 

basisonderwijs. In Nijmegen is het spel nog verkrijgbaar 

ijk informatiecentrum Open Huis, Passage Molenpoort 16. 

oor de basisscholen in Groesbeek? ....... 

laatste jaren het aantal gevangen muskusratten (bisam-

nomen? De muskusratten, die nog gevangen worden, zijn 

tsland, die via de Groesbeek Groesbeek binnenkomen. 

Er zijn geen nesten meer gevonden. Aldus 

gegevens van de heer Coppes (Bergharen), 

muskusratbestrijder van het polderdistrict 

"Maas en Waal", waaronder ook Groesbeek 

valt. 

De muskusrat kan door zijn graverij 

vaak ernstige beschadigingen aan waterke-

ringen en oevers van waterlopen als sloten 

veroorzaken. Het dier is sterk aan de aan-

wezigheid van water gebonden en bewoont 

bij voorkeur zelfgegraven holen in oevers. 

,uitend een planteneter en voedt zich vaak met het  on-

 

-an  waterplanten, oeverbegroeiingen en practisch alle 

die in zijn onmiddelijke omgeving voorkomen. 

e paartijd van de wilde zwijnen valt? Wilde zwijnen zijn 

ukenootjes, slakken, wormen e.d. Om ze te kunnen zien 

niet in naaldbossen, maar meer in loofbossen zoeken. 



in ezonden Brief 

REACTIE OP HET INTERVIEW MET DE P.P.R. 

Toen ik het interview met de P.P.R. gelezen had, was het net alsof 

hier iemand aan het woord was geweest, die vol idealisme geprobeerd had 

iets in onze wereld te veranderen, maar nu als straf-voor dit edel stre-

ven door de anderen (voor wie hij dit deed) geisoleerd was. Het enige, 

wat hij nu nog kan doen, is zijn idealen laten varen (althans het verwe-

zenlijken hiervan) en weer meedoen met de rest. 

De P.P.R. wil en wilde veel veranderen in Groesbeek (vooral in het 

begin, denk bijv. maar eens aan de "radendemocratie"). In de praktijk 

bleef hiervan niet zoveel over en zelfs dát werd hun dan vaak nog 

niet in dank afgenomen. De grote verkiezingsnederlaag en kreten als 

"0 jg, daar heb je ze weer" spreken duidelijke taal. 

Door de vele tegenslagen en tegenwerkingen heeft de P.P.R. veel 

kracht verloren en ziet ze het al helemaal niet meer zitten om nog 

veel initiatieven te nemen. Ze hoopt nu nog, dat ze door kleine duw-

tjes te geven de mensen milieubewuáter kunnen maken. 

Ze zijn al zover, dat ze zich niet meer zullen inzetten om de zuive-

ringsinstallatie beter te maken. Het argument, dat ze hiervoor aan-

voeren is: als hierin geld gestoken wordt, is er ergens anders, waar 

het water nog vuiler is dan hier, geen geld meer om dát water te zui-

veren. Moet de P.P.R. er niet bij hogere instanties op aandringen, dát 

er extra geld vrijkomt voor de waterzuivering hier, zonder dat dit ten 

koste gaat van andere projecten? Het argument, dat dit teveel energie 

zal kosten en dat de kans op succes klein is, zal wel een grote rol 

meespelen. Ik denk, dat de P.P,R. zich maar eens goed moet afvragen 

wat ze nu eigenlijk aan het doen zijn en of ze op deze manier wel iets 

veranderen. 

Het "buitenparlementaire" werk, zoals het milieuwerkgroepje, dat 

o.a. op scholen iets wil doen, zou een nieuwe impuls kunnen betekenen. 

Toch twijfel ik hieraan: kijk bijv. maar eens naar onze eigen Werkgroep; 

wat hebben wij bereikt in de afgelopen 6 jaar: niet meetbare dingen 

(natuurcursus) en verder alleen kleine dingen. En dat onze groep barst 

vao werklustige mensen kan ik ook niet zeggen. 

E6n ding moet van de P.P.R. gezegd worden: ze hebben als enige partij 

in Groesbeek geprobeerd iets te veranderen (al was dat dan niet veel) 

en zijn door de terugslag weer in het gareel teruggevallen. Andere 

partijen zijn nooit uit het gareel gekomen. 

Henny Brinkhof 
Binnenveld 31 
Groesbeek 



Manifest van verontruste 
Nederlandse milieu- en 
natuurbeschermingsorganisaties 

Natuur, milieu en landschap worden meer 

bedreigd dan ooit tevoren. Reden waarom 
onderstaande mileu-nrgai;isaties gezamenlijk de 
alarmklok luiden. 

1970, het Europese natuurbeschermingsjaar, was 
het begin van een algemene bewustwording van 
het belang van het milieu voor ons en onze 
kinderen. De veelal onherstelbare achteruitgang 
van de kwaliteit van het milieu moest een halt 
worden toegeroepen. Handen werden in elkaar 
geslagen: overheid en burgers spanden zich in, 
wetten werden ontworpen, geldstromen 
omgebogen, onderzoek werd gestimuleerd en 
nieuw opgezet. 
De achterstand was groter dan men had gedacht. 
Een grootscheepse inhaalmanoeuvre bleek 
noodzakelijk. Ook het kabinet-Van Agt is die 
overtuiging toegedaan, getuige zijn Regerings-
verklaringrvan januari 1978. Vinden we haar 
echter ook terug in Bestek '81? 

Bestek 81 moer dienen tot gezondmaking van de 
economie. Dat is moeilijk. Die gezondmaking 
kan immers niet berusten op stimulering van de 

groei, dus op vergroting van produk  tie  en 

consumptie zonder meer. Dal zou verder interen 
betekenen op het kapitaal van de aarde: op 

grondstoffen, energievoorraden, natuurlijke 

milieus, landschappen en cultuurgoederen. 

De gezondmaking van de economie vraagt 
daarom een heroriëntering van ons allen: erken-
ning van nieuwe schaarsten, stabilisering, waak-

zaamheid tegen de verslechtering van het milieu, 
zorg voor het bestaan. 

Daarom doen de ondertekenende milieu- en 
natuurbeschérmingsorganisaties een dringend 
beroep op de verantwoordelijkheid van alle 
politici, ook voor een toekomst die na hen komt. 
Zij doen dit mede namens groepen wier stem in 
het koor van belanghebbenden nog niet kan mee-
klinken: volgende generaties werkgevers, werk-
nemers, boeren, middenstanders en 
dienstverleners. 

Uitganq.,:punt van hun slellingnanw? is de 

nnorimak van nen fundamontOr ,tril  'lapin!' van 

hei econo,rnMen handelen ii/?f • •onorni,;(1! 

heleirl wflarhlien,7role, .qn), ;,1.•!,:?1,(1 en milieu 

worden ger.paard Cfl  Oft' VW  i k, 7, l,eid word! 

‘ vergroar 

In dit verband vragen zij met name aandacht voor 
de volgende punten: 
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1. Wezenlijke veranderingen van ons 
produktie-, consumptie- en exportpakket. 
Ernst moet worden gemaakt met het verleggen 
van investeringen naar energiebesparende en 
milieuvriendelijke maatregelen en technologieën. 
Traditionele exportprodukten die veel energie 
kosten verliezen bij stijgende olieprijzen en 
opraken van ons aardgas veel van hun positieve 
betekenis voor onze betalingsbalans. Betere 
exportkansen en duurzame werkgelegenheid 
dienen te worden gevonden in technologieën en 
diensten die weinig energie vragen en zijn 
aangepast aan het hoge Nederlandse niveau van 
kennis en scholing. 

2. G. Vertraging van de ultvoedng van de 
milieuwetgeving. 
Uitrekking van de vastgestelde meerjarenplannen 
voor.lucht en water dreigt ertoe te leiden dat de 
grOte schoonmaak van hermilieu door een 
nieuwe vervuilingsgolf wordt achterhaald. 
Zolang de AMlatoffenwet en de Wet gaemische 
Afvalstoffen nog niet van kracht zijn en een Wet 
Bodembescherming zelfs nog moet worden 
ingediend worden bodem en grondwater voort-
durend bedreigd. Ook de Wet Geluidhinder dient 
Snel tot uitvoering te worden gebracht. Anderhalf 
miljoen Nederlanders ondervinden zelfs tot in hun 
woning geluidhinder. 
In plaats van deze op sanering gerichte wetgeving 
te temporiseren — zoals Bestek '81 wil — zou de 
regering nu eens ernst moeten gaan maken met 
de milieuvraagstukken, ook met een meer funda-
mentele aanpak: bestrijding van de problemen 
aan de bron en het verbieden van milieu-onvrien-
delijke handelingen en produkties waarvan het 
maatschappelijk nut twijfelachtig is. 

3. Geen bezuiniging op natuur- en 
landschapsbescherming. Integendeel: dras-
tische verhoging van de bedragen voor 
aankoop en beheer van natuurgebieden en 
waardevolle cuituuriandschappen. 
Het landbouwbeleid moet worden herzien, 
waardoor het behoud van arbeidsplaatsen, van dei 
natuur en van de kwaliteit van het landschap meer 
aandacht krijgt. Schaalvergroting en intensivering• 
van de landbouw, met als gevolgen uitstoot van 
arbeidsplaatsen en produktie van overschotten, 
mógen.niet langer worden bevorderd. 
Het Nederlandse areaal aan natuurterrein en 
waardevol cultuurlandschap is zo geslonken dat 
het als een absoluut minimum moet worden 
beschouwd. Aantastingen zijn onomkeerbaar. 
De in Bestek '81 aangekondigde bezuinigingen, 
met name de vermindering met een kwart van de 
aankoopcapaciteit van waardevolle cultuurland-
schappen, zullen nieuwe, onherstelbare verliezen 
veroorzaken. Het openhouden van de Ooster-
schelde kan een bedrag van twee miljard guldán 
voor deze doeleinden opleveren. 

4. Een grootscheepse aanpak ter verbetering 
van de gebouwde omgeving. 
Herstel van steden en dorpen en bescherming van 
monumenten en andere historische gebouwen —
waaronder boerderijen — dienen hogere prioriteit t 
te krijgen. Dit is mede van belang voor het 
scheppen van werkgelegenheid en voor de volks-
huisvesting. 

Verbetering van het leefklimaat in steden en 
dorpen houdt tevens in dat zij optimaal worden 
ingericht voor voetgangers en fietsers en dat het 
gemotoriseerde verkeer wordt teruggedrongen. 

5. Snelle verbetering van het openbaar 
vervoer. 
De ongewenste scheiding tussen wonen, werken 
en recreëren en het overwegend gebruik van de 
auto om die scheiding te overbruggen leiden tot 
.steeds grotere verkeersstromen. Dit veroorzaakt 
grpte verliezen t  an  ruimte, natuur, landschap en 
energie. Een goed systeem van openbaar vervoer 
kan deze verliezen beperken. Het is bovendien 
van groot belang voor miljoenen mensen, 
waaronder kinderen en bejaarden, die voor hun 
réizen afhankelijk zijn van bus en trein. Hun 
welzijn verdraagt zich niet met bezuinigingen, ook 

• niet met die op de kwaliteit van het openbaar 
vervoer als aangekondigd in Bestek '81. 

Het kabinet Van Agt heelt in zijn Regeringsver 
Haring 'een hehoedzaam beheer van natuur en 
milieu' een voorwaarde genoemd voor het te 

voeren beleid np Tweede Kamer heelt  doze  vicie 
ondersteund do, ir het aannemen van de motie De 

BOW  van ,naart !.978, waarin prioriteit wordt 
gevraagd von' o oplossing van achterstand 

wearies,  wanra.der die op het terrein van  need,: 
hehoud en milieubeheer. 
Do consequenties van deze uitspraken  mower  

wordet, gerrok ken. 

Den Haag, 5 oktober 1978. 

Instituut voor Natuurbeschermingseducatie 
Landelijke Vereniging tot Behoud van de Wad-

 

denzee 
Nederlandse Vereniging tot Bescherming van 

Vogels 
Stichting Natuur en Milieu 
Vereniging tot Behoud van Natuurmonumenten 

in Nederland 
Vereniging Milieudefensie 
Wereld Natuur Fonds - Nederland 
Bond Heemschut 
Milieufederatie Groningen 
Stichting Friese Milieuraad 
Milieuraad Drenthe 
Stichting Natuur- en Milieufederatie Overijssel 
Gelderse Milieufederatie 
Stichting Stichtse Milieufederatie 
Contact Milieubescherming Noord-Holland 
Stichting Centrum Milieubeheer Zuid-Holland 
Stichting Zeeuws Cobrdinatie-orgaan voor Na-

 

tuur-, Landschaps- en Milieubescherming 
Stichting Brabantse Milieufederatie 
Stichting Milieufederatie Limburg 
Werkgroep Milieubeheer  Groesbeck 
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inieuws van de Werkgroep Verkeersproblemen 
Groesbeek. 

Zoals U al eerder in dit blad heeft kunnen lezen, is er een Werk-
groep Verkeersproblemen Groesbeek. Deze vindt2 dat de Groesbeekse 
bevolking een grote stem moet krijgen in het zoeken naar een oplos-
sing van de verkeersproblemen. 
Daarom heeft de W.V.G. in de 2e  en 3e  week van oktober een enquête 
gehouden onder een honderdtal inwoners van Groesbeek. 
De vragen die in de enquête gesteld werden, gingen over: 
- De problemen die de ondervraagde ( al of niet) per (brom fiets, 

auto of als voetganger in het verkeer tegenkomt. 
- De mogelijke oplossingen die hij/zij wenselijk acht. 
- Hoe hij/zij tegen het aanleggen van een randweg aankijkt. 

Wat wordt er nu verder met die enquête gedaan ? 

Eerst gaan we hem uitwerken. We gaan er een rapportje van maken, 
dat we o.a. aan het gemeentebestuur aanbieden. We willen hen laten 
zien dat de Groesbeekse bevolking heel goed in staat is om mee te 
denken over zo'n belangrijk probleem en een bijdrage kan leveren 
in het vinden van een gewenste oplossing. We willen zo bereiken, 
dat de gemeente de mensen een goede kans gaat geven om hun mening 
te geven. En ook dat de Lemeente terdege rekening met die mening 
houdt. 

Henny Brinkhof. 



DE ROOFVOGELS RONDOM GROESBEEK1 

INLEIDING 

Het landschap rond Groesbeek wordt bepaald door de derde ijstijd 
daterende stuwwallen. Een gletsjertong zorgde ervoor dat er een vlak 
gedeelte achterbleef. Tegenwoordig wordt dit algemeen aangeduid als 
het bekken van Groesbeek (of Kránenburg). In dit gedeelte, in vroeger 
eeuwen voornamelijk uit vochtige heide bestaand, vonden de eerste ontgin—
ningen ongeveer 200 jaar geleden plaats. Van de halfnatuurlijke vegetatie 
zijn momenteel slechts resten over, waarvan het natuurreservaat "De 
Bruuk" nog het grootst is. De laatste grotere ontginningen vonden in de 
dertiger jaren plaats ten noorden van de Dennenkamp. 
Het overige deel van de gemeente Groesbeek wordt gekenmerkt door een 
heuvelachtig karakter1;..De gebieden met vruchtbare gronden  (lass)  werden 
guheel ontgonnen, dit zijn Klein— Amerika en het gebied tussen Nijmeegse-
baan en Wylerbaan) De overige gebieden op de stuwwal bleven door hun 
zandig en heuvelachtig karakter grotendeels gespaard voor ontginning 
waardoor hier bos en heide konden blijven bestáan. 
Een dergelijk landschap herbergt een groot aantal biotopen, van moerassen 
tot droge zandgronden met heide. Door de grote verscheidenheid aan ter-
reintypen is het mogelijk dat een groot aantal planten- en diersoorten in 
dit gebied kunnen keven. Dit geldt zeker ook voor het vogelleven: zowel 
in de zomer als in de w'inter is dit overvloedig enrgevarieerd 

ROOFVOGELTYPEN: VALKEN EN ANDERE ROOFVOGELS 

De hier broedende soorten behoren tot de valkachtigen (Falconidae) en de 
havikachtigen (Accipitridae). De eerstgenoemde groep kenmerkt zich door 
de zogenoemde "valkentand", die zich aan de bovensnavel bevindt en ge-
bruikt wordt om de prooien te doden door de nek door te bijten. Verder 
ook door de oranje doorschijnende kleur van de eischaal. De rui van 

valken begint midden in de handvleugel en van daaruit verder naar binnen 
gn naar buiten. Een ander kenmerk is de lichaamsbouw. Het duidelijkst 
komt dit tot uiting in het silhouet: een kleine tot middelgrote roofvogel 
met spitse vleugels en een korte tot tamelijk lange staart. De Accipi-
tridae hebben een gladde bovensnavelrand zonder tand. Zij doden hun prooi 
met hun klauwen. De doorschijnende schaalkleur is meestal groen. De rui 
der handpennen begint aan de lichaamszijde van de handvleugel en dan ver-
der naar buiten tot de punt van de vleugel. De vleugels zijn meestal in.. 
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gebieden zijn 

De torenvalk wordt zowel in de zomer als in 
de winter van alle roofvogels nog het gemak-
kelijkst waargenomen. Dit komt door zijn ma-
nier van jagen. Hij leeft voornamelijk van 
muizen, insekten en regenwormen. Deze worden 
in open en halfopen gebieden bemachtigd. Open 

gebieden waar men ver van zich af kan kijken. 

DE TORENVALK 

verhouding groter van oppervlakte en plom-
per met afgeronde vleugelpunten. Ook bij 
deze groep varieert de staartlengte aanzien-
lijk. 

De torenvalk zoekt zijn prooi in weilanden, akkers en heide. Op geringe 
hoogte (10-30 m.) vliegend speurt hij de bodem af. Wanneer hij eenmaal 
een prooi gezien heeft gaat hij stilstaan in de lucht door middel van een 
speciale vleugelslag, het zogenaamde "bidden". Zijn aandacht wordt dan ge—
heel op de prooi gericht. Door zich op het juiste moment als een steen 
omlaag te laten vallen, wordt de prooi overrast. De prooi wordt met de 
snavel gedood en vervolgens, tenminste wanneer het een grotere prooi is, 
meegenomen naar een uitstekend punt in het landschap, vaak een weipaal, 
telefoonpaal of boom, waar hij dan verder verwerkt wordt. 
Deze in Europa algemeen voorkomende valk is ook hier broedvogel met en-

 

kele parend Hij nestelt vaak in kleine bosjes, bosranden of bomenrijen 
en bij gebrek hieraan ook wel'in alleen staande bomen. De van oorsprong 
ap kliffen rotsrichels broedende torenvalk 
bouwt geen eigen nest..Ook.de meeste andere 
valken doen dit niet. Ze gebruiken vaak oude 
nesten van andere vogels. De torenvalk neemt 
meestal een oud ekster— of kraaiennest. Tegen-
woordig hangt men plaatselijk torenvalknest-
kasten die vaak door de torenvalk aangenomen 
worden. In de winter wordt onze populatie 
torenvalken aangevuld met overwinteraars uit 
noordelijkere streken. 

DE BOOMVALK 

De andere hier broedende valk is de boomvalk. Deze treft men alleen in 
de zomer aan. Hij overwintert in Centraal- en Zuid-Afrika, In september 
trekken ze weg en in mei komen ze weer naar het noordelijk halfrond. De 
boomvalk wordt veel minder gezien dan de torenvalk. Dit komt ten eerste 
omdat er minder voorkomen en ten tweede omdat de jachtwijze veel minder 
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opvallend is. Het voedsel bestaat voornamelijk uit insecten en kleine 

,zangvogels (vooral zwaluwen) die uitsluitend in de lucht bemachtigd wor-

den na een korte achtervolgings- of stootvlucht. 

De achtervolgingvlucht duurt meestal erg kort en kost 
vrijveel energie. Bij de stootvlucht laat de vogel zich 
van grotere hoogte pijlsnel omlaag vallen. Dit wordt 
door de weerstand met de lucht te verkleinen. Dit gebeurt 
onder andere door het vleugeloppervlak zo klein mogelijk 
te maken, daartoe worden de vleugels dan geheel langs het 
lichaam gelegd. 
De boomvalk heeft een 
voorkeur voor het half—

open landschap als jachtterrein, hoewel 
hij ook regelmatig in open gebieden en 
boven bossen jaagt. Voor de nestplaats 

geldt ongeveer als voor de torenvalk. 

De boomvalk broedt echter soms ook dieper het bos in dan de torenvalk. 

DE BUIZERD 

Van de andere hierbroedende groep roofvogels - de havikachtigen - komt 

de buizerd het meest voor. Het is een middelgrote roofvogel met brede 

vleugels en een korte s±aart. Een dergelijke bouw leent zich uitstekend 

voor zweefvluchten. Zijn vaak opvallende jachtwijze garandeert dan ook 

een regelmatig waargenomen worden vooral in de winter, wanneer onze popu-

latie aangevuld of deels vervangen wordt door buizerdén uit noordelijker 

streken. Het hoofdvoedsel van de buizerd bestaat 
uit muizen. Ook jongel.en zieke konijnen 
en vogels, evenals mollen en regenwormen 
kennen tot zijn voedsel behoren. Verder 
nemen ze ook aas tot zich. Als jachtter‘-
rein prefereert de buizerd halfopen ge-
bieden. Echter ook in open gebieden wordt 
regelmatig gejaagd, vooral in de winter. 
Vanaf weipalen, bomen, struiken of andere 

uitstekende punten in het landschap worden prooien opgespoord en zo moge-

 

lijk bemachtigd. In geheel open gebieden treft men soms ook biddende bui—

 

zerden aan, dit wegens gebrek aan uitkijkposten. 
De nestpláatsen van buizerden worden zowel diep in grotere bossen als in 
bomenrijen in open gebieden gevonden. De voorkeur gaat uit naar kleinere 
bosjes en bosranden in de halfopen landschappen. 
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DE HAVIK 
Een minder- voorkomende en erg weinig waargenpmen soort is de havik. Deze 
vogel heeft korte afgeronde vleugels en een lange staart. De volwassen ex-
emplaren blijven gedurende het gehele jaar in de omgeving van de broed-
gebieden. Jonge vogels zwerven in hun eerste levensjaar vaak rondo 
Ook haviken treft men vaak aan in half-open landschappen. In de grotere 
aaneengesloten bossen komen ze echter ook voor. 

Het voedsel bestaat uit middelgrote zoogdieren 
en vogels al naar gelang het aanbod. Wat vogels 
betreft zijn dit vaak duiven en in mindere mate 
kraaiachtigen en lijsters. De zoogdieren zijn 
meestal konijnen. De prooien worden ook bij deze 
soort via een verassingsaanval bemachtigd. Hier-
bij wordt gebruik gemaakt van de dekkingsmoge-
lijkheden die het landschap biedt. Een korte 
achtervolging is meestal ondanks het verrassings-
effekt noodzakelijk. Hoe. langer deze achtervol-
ging duurt, hoe minder de kans dat de prooi nog 
gegrepen wordt. De havik is namelijk een sprin-

 

ter die niet in staat is tot langdurige krachtsinspanning. 
Haviken broeden in kleine en grote bossen zowel aan de randen als middenin, 
een voorkeur voor de halfopen landschappen lijkt aanwezig. 

DE SPERWER 

Een soortgelijke levenswijze als de havik heeft de sperwer. Uiterlijk ver—

 

toont hij veel gelijkenis met de haVik maar hij is een stuk kleiner. 
In Nederland is de soort grotendeels standvogel behalve de jonge vogels die 
in hun eerste winter flinke zwerftochten houden. In de winter wordt de 
hier aanwezige populatie aangevuld met sperwers uit noordelijkere—streken. 

Het voedsel van de sperwer bestaat grotendeels .uit zang-

vogels, bijvoorbeeld merels, spreeuwen, vinken en huis-

mussen. De prooi wordt overrompeld na een snelle maar 

korte achtervolgingsylucht. Bij een dergelijke verras*-
singsaanval wordt dankbaar gebruik gemaakt van de dek-
king die het landschap biedt in de vorm van bosjes, 
houtwallen, heggen, lanen, tuinen, huizen enzovoorts. 
De sperwers jagen veel in kultuurlandschappen en in 
mindere mate in bossen. Als broedplaats worden alleen 

bossen en bosjes gebruikt. Vrijwel uitsluitend zijn dit vrij jonge en 
dichte naaldbossen. Ook in kleine bosjes worden regelmatig broedgevallen 

• vastgesteld, wanneer deze aan rijke voedselgebieden grenzen. 
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Vroeger dacht men dat de wespendief in 
Nederland erg zeldzaam was met niet meer 

dan 20 broedparen, In de laatste jaren is 
echter gebleken dat met name op de Veluwe en in de Achterhoek de wespen—
dief niet zeldzaam, is. 

DE WESPENDIEF 

Wespendieven hebben ongeveer de grootte van een buizerd maar dan met een 
langere staart. Evenals de boomvalk overwinteren ze in Midden- en Zuid-
Afrika. In de maanden mei tot en met augustus bevinden ze zich op het 
noordelijk halfrond om zich voort te planten. 
Het hoofdvoedsel bestaat uit wespenlarven. Hiervoor worden wespenraten 
uit de grond gegraven. De jachtmethode moet hier dan ook geheel op gespe-

cialiseerd zijn. Er is echter nauwelijks bekend hoe 
de wespennesten opgespoord worden. 

De wespendief broedt vaak in grotere bossen maar 
ook wel in kleinere bosjes. Uitgegraven wespen-

nesten kan men overal in de bossen en op de 
heide aantreffen. Door zijn onopvallende 

levenswijze is er weinig van de biolo-
gie bekend. 

DE BLAUWE KIEKENDIEF 

Geen broedvogel, maar wel een regelmatige wintergast is de blauwe kieken—
dief. Deze roofvogel ter grootte van een buizerd heeft vrij lange en • 
smalle vleugels met afgeronde uiteinden en een lange staart. In tegenstel-
ling tot de andere beschreven roofvogelsoorten hebben mannetje en vrouw-
tje een geheel ander kleed. Het vrouwtje is over wegend 
bruin, terwijl het mannetje lichtgrijs met zwart is. 
Geschikte jachtterreinen zijn heide, ruigtes,en 
landbouwgronden maar ook gebieden met een 
iets hogere doch niet dichte vegetatie, zoals 
bosaanplantingen. 
Het voedsel bestaat voornamelijk uit kleine 
zoogdieren en zangvogels. Gejaagd wordt door 
laag boven de grond vliegen (ggn tot enkele 
meters) in een erg onregelmatige vlucht. 
Wordt er een prooidier gezien dan laat hij zich er van geringe hoogte op 
neer vallen. 

GERARD MUSEENS 
Volgende keer: BEHEER EN BEDREIGINGEN. JOHAN THISSEN. 
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Bezoek aan de stichting 

"Gelderse Milieufederatie". 

Binnen de redactie en ook bij enkele andere leden van de W.M.G. 
leefde al een tijdje het idee, eens een bezoek te gaan brengen 
aan de stichting "Gelderse milieufederatie ( G.M.F.). Deze stich—
ting heeft zich ten doel gesteld: "de bevordering van natuur-
behoud, landschapsbescherming en milieuzorg in de provincie 
Gelderland, alles in de meest ruime zin". Zij hoopt haar doel 
in het bijzonder te bereiken door o.a. als coördinerende  on  w.erk-
organisatie op te treden voor de bij haar aangesloten organisa-
ties m.a.w. het is vooral een overkoepelend orgaan. 
Echter vooral op dit punt schortte er volgens ons nogal wat 
bij de G.M.F. Er zijn slechts twee vergaderingen per jaar, 
een voor- en najaarsvergadering ( de opkomst is meestal nogal ma-
tig), hiervan ontvangen de aangesloten verenigingen of werk-

groepen dan een verslag en verder een jaarverslag. Voor de rest 
weinLq heeft de G.M.F. ons inziens-%rd-ontact met de achterban. 

Vandaar dat wij op 28 sept. j.l. een bezoek brachten aan het 
bureau van de G.M.F., dat gevestigd is in kasteel Zijpendaal 
te Arnhem. We hadden daar een gesprek met de directeur van de 
G.M.F., de heer J.  Swart  en verder was aanwezig mej. Engelen.. 
Hier volgt het verslag: 

Hoe zit de G.M.F. precies in elkaar? 

Er is een Algemeen Bestuur A.73.), dat bestaat uit door de 
aangesloten organisaties aange-
wezJl vertegenwoordigers. Er zijn ± 65 orga-
nisaties aangesloten, waaronder ook de W.M.G. 
Daarnaast is er een dagelijks bestuur (D.B.), 
dat gekozen wordt door het A.B. Het D.B. 
bestaat uit een voorzitter, vice-voorzitter, 
secretaris, penningmeester en tenminste vier en ten hoogste 
zeven andere leden. 

Op welke terreinen is de G.M.F. vooral actief? 

De eerste jaren was dit vooral op het gebied van de ruimtelijke 
ordening, toen kwamen de milieuwetten erbij. Aanvankelijk werd 
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het werk voornamelijk door vrijwilligers verricht uit het Gelderse 

Landschap en een aantal andere verenigingen. Het centrale punt is 

toen de GMF geworden. Toen kwamen er betaalde krachten bij. Momenteel 

zijn op he bureau werkzaam: 

J.  Swart  - houdt zich voornamelijk bezig met 2uimtelijke ordening, 

natuurbehoud, landschap, dijkverzwaring, enz. 

Mej. Engelen, die Ir. M.N. van Stralen opvolgde op het gebied van 

bodem-, lucht- en waterverontreiniging. 

Op het bureau vindt het overleg plaats met de aangesloten vereni-

gingen. 

!Het DB vond, dat voorkomen moest worden, dat er een te grete afstand kwam 

tussen de GMF en de achterban (wat de WMG ook al vond); er is daartoe 

een BESTUURSGROEP EDUCATIE opgericht. Waaruit bestaat de werkgroep en 

wie zitten erin? 

Dezé bestuurswerkgroep bestaat uit een viertal leden van het DB, 

maar zal binnenkort uitgebreid worden met leden uit de achterban. 

De werkgroep is al in2ormatie aan het verzamelen, o.a. op het ge-

bied van overheidsinformatie. De inventarisatie hiervan is voltooid. 

Men is nog volop betig om zodoende de achterban ook te kunnen berei-

ken. (Wie van. de WMG heeft daar belangstelling voor?). 

1De GMF neemt op allerlei terreinen beslissingen of standpunten in, zoals 

idie, welke vervolgens in de persmedia of verslagen van vergaderingen te 

lezen zijn. Met de afzonderlijk aangesloten verenigingen wordt weinig con-: 

tact hierover onderhouden. Hier klopt toch iets niet? 

Voor planologische beslissingen en streekplannen, bijv. streekplan 

Midden Gelderland, worden speciaal regionale vergaderingen gehouden. 

Voor beslissingen op zeer korte termijn wordt alleen met een betrok-

ken werkgroep overleg gepleegd; het inschakelen van andere aange-

sloten werkgroepen zou niet nuttig zijn. 

Wanneer bij bepaalde plaatsen zich moeilijkheden zouden voordoen, zo-

als bijv, de bouw van een kerncentrale in Groesbeek, dan neemt de GMF 

wel contact op met de werkgroep. Do GMF gaat ervan uit, dat goed wer-

kende organisaties hun problemen zelf wel kunnen oplossen. Zijn er dan 

toch moeilijkheden, dan kan men altijd bij de GMF terecht. 

Zou het niet nuttig zijn om een tijdschrift of iets dergelijks te laten ver-

schijnen vanuit de GMF om de aangesloten verenigingen regelmatig over aller-

lei zaken  on  de hoogte te houden? 

Er is vroeger al eens geprobeerd een regelmatig verschijnend mede-

delingenblad op te zetten, maar dit is wegens tijdgebrek en gebrek 
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aan medewerking van de achterban de mist ingegaan. Nu zijn er on-

derhandelingen gaande met de Overijsselse Milïeufederatie en ook 

eventueel met Gelders Landschap om samen met hen een tijdschrift 

of mededelingenblad op poten te zetten. Zo'n tijdschrift geeft te-

vens meer gelegenheid om op allerlei zaken, die hierin besproken 

worden, in te springen. Er wordt dus aan gewerkt!. Groningen, 

Friesland en Drenthe hebben een tweemaandelijks tijdschrift, ook 

Limburg'en Zuid Holland hebben een Mededelingenblad, Zeeland 

zeer onregelmatig iets, Utrecht iets gestencild, Brabant en Noord-

Holland hebben nog geen tijdschrift. Financigring van een tijdschrift 

is.geen probleem. 

De GMF heeft haar toezegging gedaan om medewerking te verlenen aan het 

plan van het Zuiveringsschap Rivierenland om het volgend jaar een uit- I 

gebreide schoonmaakactie te houden op de grote rivieren in ons land. 

Hoe denkt de GMF de%e tot stand te brengen in samenwerking met de bij 

haar aangesloten verenigingen? 

Het plan van het Zuiveringsschap Rivierenland is bedoeld om.naast 

het daadwerkelijk opruimen van een aantal vervuilingen ook hát pb_-

bliek meer bewust te maken om verontreinigingen tegen te gaan. 
Het programma is in grote lijnen opgezet. De GMF zal binnenkort 

de achterban gaan stimuleren, daarnaast gemeentes, waterschappen, 

maar ook instanties als KNNV, IVN, enz. 

Het zal waarschijnlijk het meest effec-

tief per dorp of gemeente verlopen om 

watergangen of rivieroevers schoon te 

maken. Samen met het opzetten van acti-

viteiten als milieumarkt, films, voor-

lichtingsavonden, enz. kan dan een goede 

actie op touw gezet worden. Er moet veel 

publiciteit aan gegeven worden. Men moet 

het opvoedend effect niet onderschatten, 

veel mensen gaan erover nadenken! 

Er zijn volgens ons te weinig vergaderingen. Bovendien is de opkomst 

t
vaak matig. Kan de GMF dit niet stimuleren? 

De opkomst is inderdaad maar matig. Op de laatste voorjaarsver-

 

gadering van 27 april 1978 waren slechts 22 personen van onge-

veer 11 organisaties (van de 65!) aanwezig. 
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De voorjaarsvergadering heeft naast de algemene huishoudelijke 

punten vaak een onderwerp (bijv. een praatje of film). De najaars-

vergadering heeft naast een huishoudelijk gedeelte een thema (bijv. 

energieprogramma). Het zou inderdaad meer gestimuleerd moeten wor-

den, dat er meer mensen moeten komen. 

Aangaande een opmerking van Mevr. Nijdam in het verslag van de voor-

jaarsvergadering: zij vindt, dat de achterban ook elkaar op de hoogte 

moet houden over wat gaande is en ook afschriften, enz. moet zenden 

naar de GMF • inderdaad horen wij regionaal vrij weinig van U; hoe 

zit dat? 

Groesbeek valtonder de regio Nijmegen. De heer K.G. Vandepoël 

van de Stichting Werkgroep Milieubeheer Stadsgewest Nijmegen 

is hiervoor de man. Inderdaad zouden voor bepaalde onderwerpen de 

verschillende regionale verenigingen wel bij elkaar kunnen komen 

(eventueel door de WMG zelf uitnodigen); voor het dagelijkse werk 

lijkt mij dat niet nodig. 

Maar regionaal gesproken aangaande bijvo glascontainer en kringlooppa-

pier: zou er dan wel meer druk ook op de afzonderlijke gemeentes uit-

geoefend kunnen worden ? Bijv.in Groesbeek heeft de WMG een brief ge-

stuurd over dit onderwerp, maar er is nog steeds geen reactie binnen! 

(Red.: inmiddels wel!). 

Inderdaad zou dit regionaal meer effect kunnen opleveren. De heer 

Swart  zal de heer Vandepoel hierover benaderen. 

Hoe staat het met de actie 'tegen het Landesentwicklungsplan  VI  van 

Nordrheinland-Westfalen (en met name tegen de aanwijzing van het schier-, 

eiland Salmorth tegenover Lobith-Tolkamer aan de Nederlandse grens 

als gebied voor zware industrie)? 

In de Achterhoek zijn 60000 bezwaarschriften verzameld mede door 

medewerking van de gemeenten. Officigel heeft dit geen invloed 

op de deelstaat Nordrheinland-Westfalen. Echter in de voorlopige 

vaststelling heeft Salmoeth een lage prioriteit voor indust:r•ieves-

tiging gekregen. 

Aldus tëvreden gesteld togen wij na het nuttigen van enkele heer-

lijke pilsjes. vlakbij het station te Arnhem weer richting Groesbeek. 

Jo de Valk 

Johan Thissen 
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lood-nitstoot Billiton 

,Ighije.ngnder,. .." 
Kleine kinderen in de buurt 
van Arnhemse loodfabriek 
Billiton  hebben een hoog 
loodgehalte in hun bloed. 
De hoeveelheid lood in hun 
bloed, is•••nog net beneden de 

milieu "mew,  rondom 

Belonen milieu vriend olijkgedrag 

Op•een studie dag voor milieu-edu-
katie op 19 oktober zei minister 
Ginjaar (Volksgezondheid en Milieu-
hygiëne) dat hij ervan overtuigd 
was, dat een goed milieu pas tot 
stand kan komen als elke indivi-
duele burger hieraan meewerkt. 
Die burger produceert nl. zelf 
afvalstoffen en afvalwater en daar-
om moet hij ervan overtuigd worden 
dat het misgaat met het milieu 
tenzij ook hij zich zo milieu-vrien 
delijk mogelijk gedraagt. De over-
heid kan dit gedrag stimuleren 
door de tarieven van de openbare 
nutsbedrijven (o.a. drinkwater-
voorziening) zo vast te stellen, 
dat verstandig gebruik wordt be-
loond er. verkwisting afgestraft. 
De minister denkt hierbij o.a. 
aan het koppelen van waterzuive-
ringsheffing aan het verbruik van 
drinkwater. Een mooie gedachte, • r 
maar wat moeten we met de uitspraak: 

~0.»,- milieu ,4-sucy› rondom ~esos 

grens, die als norm wordt aan 
genomen. Volgens sommige des-
kundigen is die grens echter 
te ruim gesteld. Gevaar ge-
noeg om er iets aan te doen. 
Onderzoekers van de Landbouw-
hogeschool in Wageningen heb-
ben in het afgelopen half : 
jaar in de omgeving, van de 
fabriek metingen verricht 
in de lucht, de bodem van 
tuinen, in straat- en huis-
stof en in drinkwater. Het 
blijkt, dat het lood' dat 
kinderen binnen krijgen, 
vooral.  komt uitAlet stof • 
uit'detuinen. Dáarom advi-
Seren.de Wageningee ender-
zoekerd aan de'goMeente 
Arnhem om het loodruit de 
tuinen te verwijderen door 
een laag grOnd uit de tuinen 
weg te graven en te vervan-
gen door nieuwe grond. 
Natuurlijk mag Billiton na 
de loodschoonmaak niet ge-
woon doorgaan met zijn lood 
uitstort. Wat zou het ant-
woord van de gemeente Arnhem 
hierop zijn?! 

"De individuele burger vraagt als 
consument om zaken, waarvan de 
produktie en distributie gepaard 
kunnen gaan met milieuverontreini-
ging". Dit klinkt alsof de minister 
de verantwoording van vervuiling 
door de industriLin op de nek van de 
gewoe burger wil laten neerkomen. 
Alsof de industrie produceert om 
de consument tevreden te stellen. 
Het argument van de industrie,dat 
milieu-beschermende maatregelen de 
winst drukken, zal hier wel niets 
mee te maken hebben, of  well,  soms?!? 

Apen van streek 

In het bergachtige district Siadoma 
in. Zuid-Ethiopië hebben grote troe-
p,n hongerige apen gewassen ver-
nield, een groot aantal schapen. en 
geiten gedood en •zelfs al mensen 
opgegeten.• Dit vreemde gedrag van 
de apen is vermoedelijk te wijten 
aan de strijd, die al een jaar woedt 
tussen Ethiopische troepen en lokale 
guerilla-groeperingen. Bij deze 
!'oorlog" is al zoveèl natuurlijke 
vegetatie vernietigd, dat de apen 
'een groot voedselgebrek hebben. 
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zwaveldioxide ligt bij 830 mg per 
min. Met grote spoed hebben de 
Zeeuwse en Brabantse milieu-gedepu-
teerden dan ook kontakt gezocht met 
hun Belgische collega's en hun ge-
vraagd om bij het bedrijfsleven er 
op aan te dtingen dat de zwaveldi-
oxide uitstoot afnam, bijv. door de 
machines stil te leggen, of over te 
schakelen op zwavelarmebrandstof. 
De gemeente besturen, brandweer en 
politie stonden klaar voor het geval 
er zich problemen zoudén voordoen. 
Gelukkig stak tegen het eind van de 
middag de wind op, zodat de mist 
dunner werd en de zwaveldioxide af-• 
nam. Het hele weekend is de brandweer 
en de politie paraat gebleven. 
We zijn weer eens met onze neus op de 

feiten gedrukt. Tot nu toe was zo'n 
hoge concentratie nog niet voor ge-
komen, maar morgen kan het weer ge-
beuren. Het leven in deze welvaart 

MargmtEm 
Nieuws rond de zaak van de 
afgraving V-an  het Plateau van 
Margraten. Dit agrarisch ge-
bied wil de ENCI namelijk af-
graven ten behoeVe van de ce-
mentfabricage. De eerste die 
hier tegen protesteerden wa-
ren de milieu-groepen. Nu heeft 
minister van der Stee (Land-
bouw en Visserij) zich in de 
Tweede Kamer ook uitgespro-
ken tegen de afgraving. 
De Limburgse Milieufederatie 
heeft nu goede hoop dat de 
minister van CRM ook tegen is. 
De uiteindelijke beslissing 
ligt bij de minister van Ver-
keer en Waterstaat en wat deze 
vindt??? 
Drinkwater tanker 
Een Nederlandse zakeman heeft 
het plan opge'vat om met olie-
tankers drinkwater uit West-

 

miliewettew. rondom "9i~ milieu "9(4Q» rondorn_~  

Europa naar Saoedi-Arabië te 
vervoeren. Hij wil o.a. uit 
Rotterdam drinkwater in super-
tankers pompen, die anders 
toch maar leeg terug moeten 
naar de Arabische landen. In 
Saoedi-Arabië wordt het drink-
water uit zee gehaald. Dit 
kost veel energie en dus veel 
geld. In Rotterdam kost het 
water voor de zakeman maar 
f1,25 per dUizend liter. Mooi 
zou je zo denken, ware het 
niet dat.,.. we zelf steeds 
meer moeite moeten doen om 
goed drinkwater te krijgen. 
Dit'komt omdat onze rivieren 
en meertjes steeds smeriger 
worden. Ook het duinWater kan 
niet onbeperkt weggepompt 
worden, zonder dat er schade 
vocr het ecosysteem optreedt. 
En dan toch per supertanker 
driehonderdduizend ton drink-
water voor een prik verkopen!? 
Belgisch gevaar 

Op vrijdagmiddag 10 nov. kon-
digde zich in Zeeland en Bra-
bant een groot gevaar aan. 
EEn grote zwaveldioxide wolk 
van 980 mg per minuut kwam 
van uit België langzaam dich-
terbij. Het gevarenpunt van - 

beuren. Het leven in deze welvaart 
heeft zo z'n nadelen, vindt u ook 
niet??! 

Ramp nabij 

Op vrijdag,15 sept. vond er op de 
Rijn bij Lobith een scheepsbotsing 
plaats tussen twee tankers. Uit een 
van de tankers, de Alcatrons, stroom-
de uit een. scheur van 20 meter ben-
zine. Het gat was. niet te dichten en 
overpompen van de benzine kon niet 

e /, \91„ 
' -"Cc:" 

. 

24 



."(!. 7  
v. 

II 

MELlx 
PPEDgg 

(Dessin De Konk) 

1 

GOCD DAT 
kOUDEsnr-'1.K2›tiSEN 

van wege brand gevaar. Het 
gevolg: een enorme benzine-
vlek dreef de Rijn af richting 
Arnhem. Langs de rivieremoes-
ten politie en brandweer ie-
dereen weghouden en vragen om 
niet te roken of ander open 
vuur te maken. Ook moesten 
schippers hun kachels uitdoen. 
Vele omwonende in het anders 
zo rustige plaatsje Spijk 
klaagden over stank van de 
benzinedampen. De Rijkspoli-
tie te water, verscheidene 
bakenboten van Rijkswaterstaat 
en de Wasserschutspolizei van 
Emmerich  hielden al het scheeps-
vaartverkeer tegen. Eén van de 
politie funktionarissen zei: 
"Als er maar iemand van de 
nieuwsgierigen een sigaret op-
steekt, gaat heel Spijk de 
lucht in". Het is allemaal 
goed afgelopen. Hoe vaak nog?  

de minister produceren mammoet-
bedrijven (intensieve veehouderij 
bijv.) trouwens niet automatisch r-
meer dan kleine goed opgezette be-
drijven. En toch zegt hij zelf, dat 
de middelgrote en klóine bedrijven 
weggedrukt worden!? Wat moeten we nu 
geloven van deze minister? 

Melk 

In Brabant en Limburg wordt al 85% 
van alle melk die aangevoerd wordt, 
op de boerenbedrijven bewaard in zo-
genaamde koeltanks. De rest wordt nog 
bussen geleverd. Deze laatste boeren 
kunnen of willen niet investeren in 
de door de cooperaties verlangde 
koeltanks. Volgens de boerenorgani-
saties zullen dan ook duizende boeren 
overschakelen op het houden van var-
kens, kalveren en braadkuikens of 
leghennen. Om zich in deze branche 
te kunnen handhaven zullen ze dan wel 
overgaan tot intensieveveehouderij! 

m i I leu "gotly" rondom to@Y> m i I leu Gietegi  rondom "gwey. 
Mammoet landbouw 

Volgens minister van der Stee 
worden steeds meer middelgro-
te en kleine landbouwbedrij-
ven weggedrukt. De groei van 
agrarische mammoet-bedrijven 
stuwt de produktie omhoog, met 
als gevolg grote zuivelover-
schotten op de Europese markt. 
Wettelijk is er weinig aan te 
doen, want Nederland zit vast 
aan de Europese Gemeenschap 
en deze gaat uit van een vrije 
bedrijfsuitoefening. Volgens 
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VERSLAG VAN DE VERGADERING VAN  Z  OKTOBER 1978. 

AANWEZIG: A.Bakker, H.Brirkhof, J.Selten, S.Reichgelt, J.de Valk, J. 
Thissen, A.Arents, E.Loeffen, T.de Jong, H.Mortiaux, 
M. Reiohgelt en J.van Haaren. 

AFWEZIG met kennisgeving: H.de Graaf en E.van Haaren. 

1. Notulen vorige vergadering: 
Wijziging punt 4: Meldingsgebieden. De commissie Voorlichting en Bos-

 

beheer worden de commissie Milieuhygiëne en Natuurbeheer. 

De Statuten: 
Na informatie bij de notaris bleek wijzjging mogelijk. Artikel 4 lidl 
punt 2 wordt veranderd: Bij niet-toelating tot lid kan de algemene ver-

 

gadering alsnog met meerderheid van stemmen tot toelating besluiten. 
Artikel ,9 lid 1 wordt veranderd: 
De algemene vergadering wijst uit haar midden een secretaris en een 
penningmeester aan. 
Artikel 10 lid 3 wordt veranderd: 
De algeme vergadering is bevoegd onder zijn verantwoordelijkheid bepaalde 
onderdelen van zijn taak te doen uitvoeren door commissies. 
De statuten werden hierna unaniem door de vergadering aangenomen. 

) • Aanslag op het bestemmingsplan buitengebied: 
Plaatsin€ van een bloemenkas aan de Kon. Wilhelminaweg. In dit agrari;,:ch 
gebied wordt een nieuw bedrijf gevestigd. !let plan ligt bij de gemeente 
ter inzage. S. Reichgelt gaat dit bekijken en hierna zal besloten worden 
of wij als werkgroep milieubeheer een bezwaarschrift moeten indienen. 

4. Interview met de G.'/.P. 
Hierbij zijn moeilijkheden ontstaen.-De eerste afspraak is op de normale 
wijze afgezegd, maar hij de tweede.afspraak is de afvaardiging van de 
G.V.P. zender kennisgeving niet verschenen. De redaktie heeft de G.V.P. 
hierna een brief gestuurd. Het wachten is op a twoord van deze brief. 
Hierna wordt eventueel een nieuwe afspraak gemaakt of de G.V.P. wordt 
van de. lijst geschrapt. 
A. Bakker informeert nog waarom wij de politieke partijen benaderen en 
niet andersom. Het antwoord was: Alle partijen hadden in hun programma 
de milieuproblematiek opgenomen, de redaktie wilde hierover van hen 
meer informatie voor het Groesbeeks Milieujournaal en haar lezers. 
Het interview gaat alleen over milieuzaken. 

5. De kascontrele heeft inmiddels plaatsgevonden. ( f.149.95 in kas). 
A. Bakker en H. Daamen hebben de conti:ole uitgevoerd. 

Discussie over deze twee punten: 
1. Wat zou volgens U het doel van een mileuvereniging in Groesbeek 

moeten zijn? 
2. Is de manier waarop wij nu werken zinvol volgens U? 

Er werd die avond al veel gezegd en besproken, maar er zullen nog 
vee] uren mee gevuld kunnen worden. 
Kom de volgende vergadering 8 november toon meepraten, het is zo 
goed voor ons a'lemaal. 
Ziet Uw eigen mening alvast op papier wat betreft: 
HET WOON- WERK- LEEFMILIEU. 

i) 
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EXTRA BIJLAGE. 

WMG INTERVIEWT CDA!  

HIER VOLGT HET TWEEDE INTERVIEW, DAT DE WMG HIELD MET EEN POLITIEKE 
PARTIJ IN GROESBEEK. OP 23 OKTOBER J.L. WAS HET DE BEURT AAN HET CDA 
(CHRISTEN DEMOCRATISCH APPEL) OM HUN MENING OVER HET MILIEUGEBEUREN 
TE GEVEN. 
ALS AFGEVAARDIGDEN VAN HET CDA WAREN AANWEZIG: J. BEX, M. GIJSBERS, 
J. POELEN, J. POELEN, EN G. VAARTJES, 
VAN DE WMG WAREN AANWEZIG: JO DE VALK HARRY MORTIAUX EN TOINE DE JONG. 
(DE REDACTIE ONTHOUDT ZICH VAN ELK COMMENTAAR. ZE LAAT DE VERSLAG-

 

GEVING VOOR ZICH SPREKEN, 
1.WE LEZEN IN HET CDA-PROGRAMMA ONDER"MILIEU, GEZONDHEID, NATUURBEHOUD: 
EEN MILIEUBEWUST BELEID BEVORDERT DE GEZONDHEID EN HET NATUURBEHOUD." 
HOE HEEFT DAT MILIEUBEWUST BELEID ER IN DE AFGELOPEN JAREN BIJ HET CDA 
UITGEZIEN? 

Wanneer voorstellen aan de orde komen, die eventueel nadelig voor het 
milieu zijn, dan moet je verschillende factoren, die spelen, tegen 
elkaar afwegen en dat kan wel eens nadelig voor het milieu zijn. 
Het standpunt van het CDA is: Alles wat onnodig aan milieu en natuur 
vernield wordt, daar moet je tegen te keer gaan, 
In de afgelopen jaren is door het CDA aan de orde gebracht: 
-Verkeersonveiligheid, immers dit is ook leefmilieu, 
-Ook overlast aan lawaai valt hieronder, 
-Wat betreft het bestemmingsplan "buitengebied"; In het buitengebied 
zijn we zover gekomen, dat je er niet zomaar alles aan kunt doen 
en dit kan wel een financiële schade aan de agrariërs brengen, maar 
er moeten grenzen getrokken worden, 

Zo was het CDA ook pertinent tegen de vestiging van sportvliegtuig-
vereniging "CUMULUS", zuiver uit milieutechnische overwegingen, 

I IN WELKE VORM HEEFT VW,T CDA WAT AAN LAWAAIBESTRIJDING GEDAAN? 

Er is op aangedrongen, dat er meer toezicht en controle moet komen 
op de uitlaten van auto's en bromfietsen. De gemeente heeft hier 
helaas geen invloed op, doordat we hier met een Rijkspolitie te 
doen hebben, De geluidsoverlast.neemt door toenemend verkeer en 
toerisme toe. Daarom moet er een duidelijk gemeentebeleid komen om tot 
een geluids- en tevens thermische isolatie door b,v. dubbele be-
glazing, in ieder geval bij gemeente-woningen te komen, 
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Er moet een duidelijke voorlichting komen, over wat de mogelijkheden 
voor de mensen zijn, wat betreft deze isolatie, want dákr ontbreekt 
het in Groesbeek aan. Je hebt echter met instanties te maken, die 
boven de gemeente s±,2O en die vaak ook de subsidie-verstrekkers zijn. 

2.NU WE HET TOCH OVER VOORLICHTING 7EBBEN; WE DENKEN ERAAN, DAT ER IN 
GROESBEEK BIJZONDER WEINIG GEBEURT AAN VOORLICHTING DOOR DE GEMEENTE 
OP HET GEBIED VAN ENERGIEBESPARING EN JE HOORT B.V. ERG WEINIG OVER HET 
VERKRIJGEN VAN SUBSIDIES VOOR WONINGISOLATIE? 

DENKT HET CDA DAAR WAT AAN TE KUNNEN DOEN? 

We zijn v6 (15r een voorlichtingsambtenaar, en in principe is daar 
geen enkele partij tegen. De partijen onderling moeten echter wel 
bepraten, wat de functie van deze man precies is en welke criteria 
.... • 
er aan gesteld moeten warden. Het besluit tot het benoemen van 
zoon voorlichtingsambtenaar ligt er al. 

ZIJN ER BINNEN HET CDA AL DENKBEELDEN OVER DEZE CRITERIA? 

Die zijn er wel, intern is de zaak nog niet helemaal doorgepraat. 
Het CDA had gesteld)  dat het plaatselijk gemeenteblaadje vaker en 
met mg4r informatie moest verschijnen. De reactie van de burgemeester 
hierop was: onze ambtenaren kunnen nauwelijks in 3 maanden zo'n 
blaadje vol krijgen. Een lachertje natuurlijk! Toen zijn wij inge-
sprongen: laat er dan een voorlichtingsambtenaar komen! 

EEN ANDER STUKJE ELEMENTAIRE VOORLICHTING: ALS JE NU DE MENSEN OP 
VRIJWILLIGE BASIS AAN ZOU KAARTEN, MEE TE HELPEN AAN HET NIET VER-1-
ONTREINIGEN VAN HET OPPERVLAKTEWATER, DOOR TE BENADRUKKEN TOCH FOS-
FAATVRIJE WASMIDDELEN TE GEBRUIKEN. 25 AVONDS ZIE JE DAN DAT 
UNILEVER EEN STUKJE ANTI-VOORLICHTING GEEFT. ZIJN WE DAN NIET KANSLOOS? 

Er is een heel grote kans. Het is kenmerkend, dat je bij 
KLOK kunt krijgen in grote-hoeveelheid. We 

IA, GEgRU her--. 
weten gewoon uit ervaring en dat weten alle boeren 1 -OCH Ook FOS-
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de boerenbond 

bruiken, je zinkput binnen de kortste keren 
verstopt is met algengroei en de hele rotzooi. 
Ze worden in feite gedwongen om geen fosfaten 
te gebruiken. Hoe krijg je de andere mensen zover? 
Het is gewoon een heel moeilijk probleem, niet 
regionaal of landelijk, maar misschien wel 
Europees 



3.EEN VERVOLG OP VRAAG 1: IETS VERDER NOEMT HET CDA MET NAME 2 PUNTEN 
OVER DAT BELEID NL. GELUIDSHINDER EN NAUWLETTEND TOEZIEN OP DE NALEVING 
VAN BESTAANDE VERORDENINGEN. ZIJN ER EIGENLIJK NIET NOG MEER PUNTEN, 
ALS KRINGLOOPPAPIER  ETC.? 

Er wordt een programma voor de bevolking gemaakt met een breed 
karakter. Daarnaast is er een ander coalitieprogramma, dat veel 
explicieter is. Hier komen ook andere punten in voor. O.a. wat de 
recycling betreft. Het CDA zal zeer zeker voor een glascontainer pleitend 

DE GEMEENTE WIL REEDS DOOR AANDRINGEN VAN DE WMG EEN EXPERIMENT 
STARTEN MET HET PLAATSEN VAN ZO'N GLASCONTAINER. 

Wat papier-recycling betreft, is het een must. De ambtenaar gebruikt 
. gemiddeld per jaar zotn 2000 kg papier. Papierrecycling heeft 

echter twee kanten: 
a. Hoe zorg je dat er recycling komt? Het subsidiëren van het ophalen 

van oud papier vinden we eigenlijk geen goede manier van doen, er 
zou concurrentie tussen de verschillende verenigingen kunnen op-
treden. Misschien is het werken met garantieprijzen een mogelijkheid. 

b. Hoe kom je aan recyclingpapier? We hebben links en rechts al 
geinformeerd, maar we konden er niet aankomen. 

I
ER IS EEN GROTE LANDELIJKE ACTIE VAN DE VERENIGING MILIEUDEFENSIE 
AAN HET LOPEN MET EEN UITGEBREID INFORMATIEPAKKET. ADRESSEN WAAR 
MEN KRINGLOOPPAPIER KAN KOPEN ZIJN BIJ DE WMG AANWEZIG, EVENALS 
DE PRIJZEN VAN DE VERKOOPADRESSEN IN NIJMEGEN EN ARNHEM. 

Die zouden wij heel graag hebben! Ook speelde bij ons de vraag, hoe 
krijg je grote bedrijven zo ver om kringlooppapier te gaan gebruiken? 
IBM b.v. zou nu kunnen gaan adverteren voor kringlooppapier, nu 
blijkt dat er goed op gecopigerd kan worden. 

DE GEMEENTE GROESBEEK HEEFT ZELF OOK DE INFORMATIEMAP VAN DE 
VERENIGING MILIEUDEFENSIE OVER DE KRINGLOOPPAPIERACTIE ONTVANGEN. 
VRAAG BLIJFT NATUURLIJK OF B&W DIT AAN DE RAAD ZAL VOORLEGGEN? 

Het CDA zal ervoor pleiten om alle raadsstukken op kringlooppapier 
te laten maken. Verder komt er nog een energieaspect bij, wanneer 
in de noordelijke landen bossen worden kaalgekapt, is dit na 30 jaar 
gerecycled. Is dit echter na 10 jaar nog zo? 
Waarom is er zoveel oud papier op het ogenblik? Omdat er zo'n over-
schot aan wit papier is. 
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4.0NDER WERKGELEGENHEID LEZEN WE: HET BEVORDEREN VAN DE WERKGtP,LEGENHEID 
OM DE WERKELOOSHEID TERUG TE DRINGEN LIN 0.A. GEBEUREN DOOR DE 
VESTIGING VAN SCHONE INDUSTRIE. WELKE INDUSTRIEEN KOMEN HIERVOOR IN 
AANMERKING? 

We denken aan groene industrie nl, de dienstverlening. Et is een 
stroom van ambtenaren van het westen naar het oosten, daar willen wij 
ook een deel van hebben. Dit tast de natuur niet aan. We hebben 
liever geen chemische industrie. 
We denken aan uitbreiding van het industrieterrein, daar moet een 
stuk werkgelegenheid komen voor de eigen bevolking, je moet geen 
mensen gaan importeren. In de bouw bestaat er eigenlijk geen werk-
loosheid. Ben stuk werkgelegenheid hier zien we in de houtindustrie, 
toeleveringsbedrijven voor de bouw, dus relatief schone industrie. 

'Het gemeentebeleid dient gericht te zijn. op het op korte termijn 
ontsluiten van het industrieterrein, er zijn mensen genoeg, die daar 
willen beginnen. Je lost er een gedeelte van de werkloosheid mee op. 

5.BIJ DE BOUW EN WEGAANLEG MOETEN NATUURGEBIEDEN ZO VEEL MOGELIJK WORDEN 
ONTZIEN, ZO OOK GROEN GESPAARD EN AGRARISCHE BELANGEN GERESPECTEERD 
WORDEN, HOE DENKT HET CDA TE KOMEN TOT EEN GOEDE AFWEGING VAN ENERZIJDS, 
WONINGBOUW EN WEGAANLEG EN ANDERZIJDS HET MILIEU? OF ANDERS GEZIEN WELKE 
CRITERIA WORDEN DAN GEHANTEERD? ZO MISSEN WIJ IN HET PROGRAMEA HET 
STANDPUNT VAN HET CDA T.A.V. DE RANDWEG. 

1,..LIce 

De Provincie komt. tot een uitspraak over de Randweg en dat kan no€ 
wel 1,2'of 8 jaar duren. We moeten afwachten wat de Provincie wil en 
dan pas met de verschillende groeperingen gaan praten. We zijn er voor 
dat de Breedeweg en de Horst ontsloten worden. Op dit moment heeft 
het CDA nog geen idee, waar de oplossing ligt weten we niet. We 
nemen aan, dat door de aanleg van een Randweg, de verkeersveiligheid 
beter verhoogd wordt. We zijn voor ontsluiting van een aantal ge-
bieden, daarnaast moet er geen racebaan komen. 

MOETEN WE DAN VEEL MEER HET GEBRUIK VAN HET OPENBAAR VERVOER GAAN 
STIMULEREN? 

Je kunt zeggen, we dwingen de mensen om 
alternatieven te pakken;, dat vinden wij een 
slechte oplobsing. De mogelijkheden voor 
dergelijke voorzieningen moeten aanwezig zijn. 
De mensen moeten vrij zijn in het nemen van hun keuze. 
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We moeten de auto gedeeltelijk terug dringen, door betere alterna-
tieven naar voren te schuiven. 
Voorlichting is hierbij erg belangrijk, je ziet b.v. dat de mensen 
nog liever in een file staan, dan met de bus te gaan. We denken 
hierbij aan het voortgezet onderwijs, dan kun je nl. de jongere 
mensen bereiken, die over 10 - 20 jaar een groep van zo'n 4000 man in 
Groesbeek uitmaken, die daar zullen blijven. 
Het CDA is van mening, dat er een duidelijke milieueducatie moet 
komen, gericht onderwijs. Je pakt dan een groep, waar je dan de hoop 
van hebt, dat er iets van zal blijven hangen. De Milieugroep heeft in 
deze milieueducatie ook een belangrijke taak. 

6.HET BEHOUD VAN GROEN, NATUURGEBIEDEN ONTZIEN EN AGRARISCHE BELANGEN 
RESPECTEREN WORDEN IN EEN ADEM GENOEMD. DE HUIDIGE LANDBOUWPOLITIEK 
(DE LEIDRAAD VOOR DE BOER) IS ECHTER GERICHT OP: SCHAALVERGROTING, UIT-
BREIDING VAN DE BIO-INDUSTRIE, EEN TOENEMEND GEBRUIK VAN GEWASIJESTRIJDINGS-

MIDDELEN EN KUNSTMEST  ETC.  ZIJN DEZE ONTWIKKELINGEN DAN WEL TE VERENIGEN 
MET MILIEITIELANGEN? 

Van de schaalvergroting, die overproductie veroorzaakt, is men al terug-
gekomen. Wij moeten het milieu t.a.v. de boer samen bekijken, wij als 
boer zijnde, jullie  ale  milieugroep zijnde. De situatie in Groesbeek 
op het ogenblik is zo, dat de meeste bedrijven 15 - 20 ha zijn en 
enkele bedrijven groter, die echter stabiel blijven of kleiner worden, 
noodgedwongen. Een ander aspect moet niet over het hoofd gezien 
worden: de landinrichting. Bij de hele landinrichting, dus ook bij 
ruilverkaveling, worden altijd landschapsbelangen bekeken en deze af—
gewogen tegen de agrarische bestemming van het gebied. 

[IS NET CDA VOOR SCHAALVERGROTING IN DIT LAND? 

Het CDA vindt dat binnen Groenbeek de situatie nu gestabiliseerd.mocA 
worden, geen hele vlaktes met mais, dus de diversiteit van een aantal 
gewassen moet in stand worden gehouden. De boer moet wel een gegaran-
deerd inkomen hebben. Binnen de gemeente kunnen we niet veel doen, 
misschien op landelijk niveau. Een oplossing zou zijn internationaal 
de prijzen op te schroeven. 
Er wordt nu de nadruk gelegd op de middenbedrijven. Het is niet nodig 
om 100.000 kippen te houden, dat zijn we intern door de bestands-
organisatie en voorlichting aan het remmen. 
We zitten hier met een gedeeltelijk agrarische bevolking, die een vast 
bestaansrecht heefty die de-mogelijkheid moet hebben om hun beroep ijlt 
te oefenen en dat kan wel eens nadelige consequenties voor het mileu 
hebben. 



Je moet dat niet zien in schaalvergroting van 50 ha, maar in het 
accepteren, dat een aantal gewasbestrijdingsmiddelen en kunstmest 
worden gebruikt. De boeren zijn zelf al bezig om hun natuurlijke 
kunstmest te gebruiken. Je moet wel accepteren dat de man een bestaans—
recht heeft. Bovendien is er geen mens, die meer van de natuur houdt 
dan de boer; anders houdt hij het niet vol. 
De boeren zien ten onrechte de milieuwerkgroep als mensen, die willen 
dat er geen bestrijdingsmiddelen en :,;.unstmest worden gebruikt, omdat 
jullie de zaak eenzijdig belichten. Het zou mooi zijn als het niet 
hoefde, dat vindt de boer zelf ook. 

7. WE LEZEN:HET LANDELIJK GEDEELTE VAN DE GEMEENTE WORDT DOOR MIDDEL 
VAN BESTEMMINGSPLANNEN KRACHTIG BESCHERMD. IS ER EIGENLIJK WEL SPRAKE 
VAN BESCHERMING ALS WE KIJKEN NAAR RUILVERKAVELING (PLANNEN STONDEN PAS 
IN DE KRANT), OVERGAAN OP BIO-INDUSTRIE (DOOR STFW.DS MEER BOEREN), KAS-
CULTURES (HETGEEN IN FEITE OP BEPAALDE PLAATSEN IN GROESBEEK OP GROTE 
SCHAAL MOGELIJK IS)? 

Uitbreiding van de bio-industrie in Groesbeek is niet waar!, 
Ruilverkaveling hoeft geen aantasting van het landschap te betekenen, 
als het niet meer is dan het ruilen van kavels. Het CDA is daar dan 
ook niet op tegen. De boeren en het CDA zijn er ook niet mee gediend, 
als het landschap wordt aangetast. 

WE ZOUDEN TOCH GRAAG NOG IETS MFRR WILLEN WETEN OVER HET TERUG-
DRINGEN VAN DE BIO-INDUSTRIE! 

Wat vinden jullie bio-industrie? 

ALLE VORMEN VAN INTENSIEVE VEEHOUDERIJ, ALS VARKENSFOKKERIJEN, 
KIPPENFOKKERIJEN,  ETC. 

Waar ligt de grens? We kennen excessen, waar we op tegen zijn, maar 
we kennen ook toestanden, die voor ons aanvaardbaar zijn. We weten 
het niet precies. Een ander aspect, welke overlast bezorgt de bio-
industrie? Is het onleefbaarheid van de' dieren zelf, stankoverlast, 
horizonverontreiniging? 

WIJ DENKEN DIT ALLES SAMEN. WIJ HEBBEN VERDER WEL EENS GELEZEN, DAT 
DE BOER NIET LANG GENOEG WACHT, TOTDAT DE GIER OUD GENOEG IS, DAN 
STINKT HIJ NIET ZO HARD MEER? 
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Als we de gegevens zouden kunnen 
krijgen, kunnen we die doornenen: 
en op de eerstvolgende raads-
vergadering aankaarten. 
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Dat klopt, maar wat moet je als je gierkelder vol is. Verder worden 
er door de overheid subsidies gegeven voor het bouwen van grotere 
Bierkelders, zodat je de gier langer kunt gebruiken. 

8.DE PPR (IN ONS VORIGE INTERVIEW) PLEITTE VOOR HET OPRICHTEN VAN EEN 
MILIEURAAD (EEN SOORT BUITENPARLEMENTAIRE SITUATIE), DIE ALS EEN SOORT 
OVERLEGORGAAN ZOU KUNNEN FUNCTIONEREN. HIERIN ZOUDEN DAN AFGEVAARDIGDEN 
ITAIT DE POLITIEKE PARTIJEN EN OOK VAN DE WMG ZITTING IIEBBEN. TAKEN: 
HET BIJHOUDEN VAN DE RAADSAGENDA, DE PUNTEN ERIN TOETSEN OP MILIEUEFFECT 
EN ZELF OOK INITIATIEFVOORSTELLEN DOEN? WAT VINDT HET CDA HIERVAN EN ZOU 
ZIJ HIERAAN OOK WILLEN MEEWERKEN? 

Waar wij als CDA behoefte aan hebben is een overlegstructuur, een 
raad,welke naam dan ook, waarin mensen zitten, die vanuit hun visie 
naar milieu kijken, boeren met een al of niet politieke motivatie, 
mensen uit de raad,  etc.  Als er maar een wisselwerking komt 
tussen, noem ze maar milieugeengageerde mensen en politieke partijen, 
zodat binnen de laatste de standpunten van dat forum intern bepraat 
kunnen worden en deze in hun beleid kunnen inbouwen. Je kunt zaken 
dan ook steviger brengen en ze hebben ook veel meer effect, je kunt 
dan ook veel sneller reageren. De vorm waarin vinden wij dan ook 
secundair, maar er moet op korte termijn wel iets gebeuren. 

9.UIT EIGEN ONDERZOEK VAN DE WMG IS GEBLEKEN, DAT DE STERKE VERVUILING 
VAN DE GROESBEEK TE WIJTEN WAS AAN HET ONVOLDOENDE FUNCTIONEREN VAN DE 
ZUIVERINGSINSTALLATIE GROESBEEK-NOORD. VINDT HET CDA DEZE ZAAK BELANGRIJK 
GENOEG OM IN DE RAAD AANHANGIG TE MAKEN? 

Wij zijn geschrokken van deze situatie, dat was tot voor kort binnen 
het CDA nog niet zo bekend. Kunnen we daar als gemeente wat aan doen, 
de PPR is van mening van niet, het CDA vindt, dat dit wel een zaak 
van de gemeente is, omdat ze erin vertegenwoordigd is. We kunnen- de 
zaak niet naar boven afschuiven. We vinden dat er op korte termijn 
iets aan gedaan moet worden. Jullie hadden de informatie, wij niet. 

DE GEGEVENS KUNT U VAN ONS KRIJGEN, HET IS EIGENLIJK EEN. CAPACITEITS-

 

KWESTIE EN BOVENDIEN WORDT ER AF EN TOE NOG EENS EEN LADING LOOG 
GELOOSD, WAARDOOR DE INSTALLATIE EJsN TIJDJE PLAT LIGT. 



10.HET CDA VINDT, DAT HET WELZIJN VAN DE MENS CENTRAAL MOET STAAN IN ZIJN 
WOON EN LEEFKLIMAAT. HET GEMEENTELIJK BELEID MOET DAAROM IN AL ZIJN 
ASPECTEN STREKKEN TOT WELZIJN VAN DE MENS. HOE VERREGAAND GAAT HET CDA 
MET DEZE GEDACHTE? VALLEN PEN UITGEBREID MILIEUPROGRAMMA, HET BEHOUD VAN 
NATUURGEBIEDEN  ETC.  HIER OOK ONDER? 

Zo'n 10 jaar. geleden had  Groesbeck  de functie van een groeigemeente. 
Er was toen een centralistische gedachte. De groei is niet gekomen, 
maar de centralistische gedachte is' gebleven. We zijn voor handhaven. 
van kleine kernen, die een eigen bestaansrecht moeten hebben, als 
ze daar behoefte aan hebben. Ze moeten niet vergrijzen, er moet een 
eigen middenstand zijn in elke kern. Datgene wat in zo'n kern opkomt, 
dat interne gebeuren, verplaats dat niet allemaal naar het dorp, 
maar laat elke kern zijn eigen identiteit krijgen. 
Zo ook het hele medische gebeuren. Dit is afgestemd op he Dorp, dat 
moet anders, er moeten artsen, tandartsen,etc. in de kernen komen. 

ALLES IS GERICHT OP HET WELZIJN VAN DE MENS. IS DIT EIGENLIJK WEL EEN 
GOED STANDPUNT? IMMERS DE MENS STAAT NIET AAN DE TOP VAN DE NATUUR, 
MAAR VORMT DAARIN SLECHTS EEN SCHAKEL. SAMEN MET DE PLANTEN EN DIEREN 
MOET HIJ IN HARMONIE KUNNEN LEVEN. DE MENS IS HET OOK, DIE DEZE 
HARMONIE AL TE VER DOORBROKEN, HEEFT EN DAARMEE DE REST VAN DE NATITUR, 
MAAR OOK ZICHZELF DREIGT TE VERNIETIGEN! 

Al 2000 jaar is de mens bezig met het verstoren van het natuurlijk 
evenwicht. Vooral de laatste eeuwen, omdat er geen natuurlijke selectie 
meer plaats vindt. Er. zijn te veel mensen gekomen. Het milieubeleid 
is er op gericht de verstoring zo klein mogelijk te houden. 

HOE IS DE KWESTIE VAN AFWEGEN ALS WE B.V. KIJKEN NAAR HET WEGKAPPEN 

VAN HET TROPISCH REGENWOUD, DE ZEEHONDJES EN DE VISSERIJ IN SCHOTLANB? 
ALS CDA-MAN KAN IK MIJ INDENKEN, JE HEBT DAT NODIG. WAT IS DE MAAT? 
HOE VER MAG DE MENS DE NATUUR GEBRUIKEN? 

 

Vanavond is hopelijk duidelijk geworden, dat het 
CDA zich hoe langer hoe meer is gaan realiseren, 
dat er iets fout is. Er moet iets gedaan worden, 
we zoeken naar wegen daartoe, graag met anderen. 
We gaan in toenemende mate concreet iets doen 
aan milieu in samenhang met andere dingen. AFWEGEN 

Er moet een afweging komen, dat is de taak van alle politieke partijen. 
Wij accepteren, dat de mens een schakel van de natuur is en niet alleen 
een verstoorder. 8 



11. WAT ZIJN CONCREET DE TOEKOMSTPLANNEN VAN HET CDA? 

Wij willen milieueducatie op de middelbare school. 
Verder willen wij zo veel mogelijk terug naar recycling (glascontainer 
en papier) en zullen een actieve bijdrage hiertoe leveren. 
Wij zullen ervoor pleiten, dat de raadsstukken op recyclingpapier 
komend 
Wij willen samenwerken met anderen op milieugebied, wij hebben 
anderen nodig, wij hopen dat de anderen ook ons nodig hebben in 
de komende 4 jareno 

niets vergeten? 

0044 4'et .4O.44.04. 
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ENQUPTE MILIEU-JOURNAAL  

Om in het komend jaar ons Milieu-journaal nog meer op Uw behoefte 
i af te stemmen, hebben we besloten om een enquéte onder de lezers te 

houden. Wij hopen op deze manier meer te weten te komen over wat U van 
ons blad vindt. Het is daarom erg belangrijk, dat alle lezers deze en-
quete invullen. Dus ook U lezer, laat ons niet in de steek!! 

1. Leest U de volgende rubrieken ? 

"a) Weet U. 0 ja 
O nee 
Zo ja, wat vindt U ervan ? 0 goed 

O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

b) Milieu-Rondom. 0 ja 
0 nee 

 
c) Afval. 

Zo ja, wat vindt U ervan ? 0 goed 
O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

O ja 
O nee 
Zo ja, wat vindt U ervan ? 0 goed 

O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

d) Collage-pagina. 0 ja 
0 nee 
Zo ja, wat vindt U ervan ? .0 goed 

O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

27 
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e) Het landSchap en de natuurgebieden rond Groesbeek. 
O ja 
O nee 
Zo ja, wat vindt u ervan ? 0 goed 

O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze. niet ? 

f) Verslag van de vergadering. 0 ja 
.0 nee 

Zo ja, wat vindt U ervan ? 0 goed 
O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

g) Interview met politieke partijen. 0 ja 
0 nee 

Zo ja, wat vindt U ervan ? 0 goed 
O matig 
O slecht 
O wisselend 

Zo nee, waarom leest U deze niet ? 

2. Wat vindt U in het algemeen van de artikelen die in het blaadje 
verschijnen? 

0 te moeilijk 0 te makkelijk 0 gaat wel 

3. Vindt U dat het blaadje een politieke kleur heeft ? 0 ja 
O nee 
O geen mening 

Zo ja, vindt U het politiek "rechts" of "links" en waaruit blijkt 
dat volgens U 

Vindt U dat het milieujournaal wel een politieke kleur mag hebben ? 
0 ja 0 nee 0 geen mening 

4. Welk(soort)artikelen vond U erg interessant ? 
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t 

Hoe vaak komen de artikelen over de volgende 
U aan bod ? 

te veel voldoende 
natuurbehoud 0 

onderwerpen volgens 

te weinig 

0 
milieuhygiëne 0 C 0 
woonmilieu 0 0 0 
verkeer 0 0 0 

 

0 0 0 

Opmerkingen: 

6. Zet het lezen van het milieujournaal U aan tot een milieubewuster 
leven ? ( b.v. na het lezen van een artikel over het nut van een 
glascontainer, wilt U Uw glas ook in zo'n container storten. Of, 
na het lezen over de gevolgen van het gebruik van spuitbussen 
met drijfgassen op het milieu, besluit U deze niet meer te kopen.) 

O ja, duidelijk wel 
O ja, wel eens 
O nee, vrijwel niet 
O nee nooit 

7. Vindt U dat er voldoende illustraties in het blaadje staan ? 
0 teveel 0 voldoende 0 te weinig 0 weet ik niet 

8. Vindt U het blad overzichtelijk ? 0 ja 
O nee, want-

 

O weet ik niet 

. Bent U van plan om in de toekomst wat te schrijven voor het milieu-
journaal ? 
0 ja 
0 nee 

Eventuele opmerkingen : 

Deze enquéte kunt U naar het volgende adres sturen of brengen: 
Toine de Jong ) Stekkenberg 26 Groesbeek. 

WE HOPEN DAT U MEEWERKT. 

29 

5. 



L* 
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